

## 歷史回顧

The Historical Review

烏日警察官吏派出所為日治時期臺灣總督府設立警察官吏派出所，其設立基礎是以該地區人口密度為主，且多在區域的聚落或行政中心，以及警察較能掌控轄區情形為主。烏日地區在這種環境氛圍下約於大正9年(西元1920年)前後興建烏日庄役所及烏日警察官吏派出所等行政官署。



### The Historical Review

The Wuri Police Substation was established by the Government-General of Taiwan during the period of Japanese rule. Back then the Japanese government set up police stations mostly in settlements or administrative centers of regions with high population densities and jurisdictions which were relatively easy to control by the police. With this kind of background, the two administrative agencies, namely the Wuri Township Office and the Wuri Police Station, were established around 1920 (the 9th year of the Taisho Era).



## 建築之美

The Charm of Architecture

烏日警察官吏派出所為一層樓之建築，正立面對稱，其中央入口處為磚石構造，突出於立面，再利用兩遮與山牆的波浪紋樣，使入口意象更加鮮明。建築平面呈現「一」字型，為日治時期警察官署「事務所並宿舍」慣用模式，空間格局具有中軸對稱性，中央棟為磚造辦公廳舍，南北兩側各連接一棟木造職員宿舍，日式建築的構造保存完整，在日治時期和戰後初期，皆作為派出所使用，直到烏日警察分局成立後，改為警察宿舍空間。經臺中市政府於2013年3月15日公告登錄為歷史建築，次年11月完成修復及再利用計畫，2019年4月修復工程開工，並於2020年8月完工。



(原)烏日庄役場及烏日警察官吏派出所位於臺中市烏日區三民街，兩棟建築之間有一以春街相隔，這二個機關可以說是烏日地區在日治晚期的行政雙核心，見證烏日地區發展歷史中的官廳舍街區特色，深具歷史文化價值，並表現地域風貌。

### The Charm of Architecture

The Wuri Police Substation is a one-story building with a symmetrical front facade. The central entrance area is a protruding brick structure that features a canopy and gable with a wave pattern, which gives it a distinctive look. The floor plan of the building is shaped like a straight line, which was the customary style for police agencies with offices and dorm areas during the period of Japanese rule. The spatial layout of the building is symmetrical around a central axis. The central brick structure served as the public office area with adjacent dorm areas made of wood for employees to the north and south. The Japanese-style architectural design has been fully preserved. The building served as a police station during the period of Japanese rule and the initial postwar period. It was only after the Wuri Police Precinct was established that the building was converted into a police dormitory. On March 15, 2013, it was officially registered as a historical building by the Taichung City Government, and the Restoration and Re-use Plan was completed in November of the next year. Another restoration project was initiated in April 2019 and completed in August 2020.

Located on Sanmin Street, Wuri District in Taichung City, the former Wuri Township Office and Wuri Police Substation are separated by Yichun Street. They were the two administrative centers of Wuri area during the late period of Japanese rule and bear witness to the unique characteristics of government offices, dorms, and districts throughout the history of Wuri District. Both buildings carry profound historical and cultural value and showcase the unique regional features of this area.





# 烏日警察 官吏派出所

Historical Wuri  
Police Station

建於  
**1920**  
登錄歷史建築  
**2013**

開車

烏日區三民街與新興路交叉口

搭乘公車

烏日警察官吏派出所

→新興路「烏日(新興路)」站

33、39、133、281副線

→中山路二段「烏日(中山路)」站

3、37、82、101、102、105、105區間車1、281副線、6735、6735A、6736、6737、6737A、6738、6738A、6738B、6882、6882A、6933、6935路

搭乘高鐵

臺中新烏日站高鐵站下車，搭乘火車至烏日車站下車，沿三民街前行至新興路口

